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Fényűzés 1 milliárdért 

A FÉNYBE ÖLTÖZTETETT SZEGEDI KÖZMŰVELŐDÉSI PALOTA TURISTAVONZÓ LÁTVÁNYOSSÁG Fotó: Segesvári Csaba 

- * F o l y t a t á s a z 1 . o l d a l r ó l 
Makón 53 millió forint a közvilágítás 
díja. A Maros part ján több templom, a 
víztorony, a városháza és a Hagyma-
ház is díszkivilágítást kap. Hódmező-
vásárhelyen idén 60-65 millió forint 
megy el közvilágításra, ennek elenyé-
sző részét, kevesebb mint 1 millió fo-
rintot visz a díszvilágítás, hiszen csu-
pán négy középületet fürdetnek fény-
árban, a polgármesteri hivatalt csak 
alkalmanként világítják meg. Szentes 
is a fényűzők közé tartozik: a Kur-
ca-parti városban mintegy 100 millió 
forintot költenek 2009-ben közvilágí-

15 milliót lehet spórolni 
N é h á n y éve energiatakarékos és hosszú é l e t t a r t a m ú L E D - e s fényforrásokat épít be 
a szegedi f é n y d e k o r á c i ó k a t kivitelező és k a r b a n t a r t ó világítástechnikai cég: a 
B a t t h y á n y - s z o b o r n á l , az Aradi téri s z ö k ő k ú t n á l készült energiatakarékos világítás. 
T e r v e z n e k h a s o n l ó a n költségkímélő f é n y r u h á t a n a g y á l l o m á s , a R e ö k - p a l o t a és az 
egyetem Dugonics téri k ö z p o n t i épületére. A cégvezető ú g y k a l k u l á l , h o g y a 
v i l l a n y s z á m l á n a k az e g y h a r m a d á t az energiatakarékos világítással m e g lehetne 
t a k a r í t a n i . A végösszeg a k k o r évi 5 milliónál állna m e g . Befektetni v i s z o n t 
m i n i m u m 4 0 - 5 0 milliót kellene. 

tásra, ebből díszvilágításra évi 3,5 mil-
liót. Csongrádon 51 milliós közvilágítá-
si kiadást terveztek be erre az évre, 

SZENTESEN MINDEN ÉJJEL FÉNYÁRBAN ÚSZIK A VÁROSHÁZA - ÉVES SZINTEN 100 MILLIÓ 
M E G Y E L K Ö Z - ÉS D Í S Z K I V I L Á G Í T Á S R A Fotó: Tésik Attila 

ebből futja a piroskavárosi és a Bol-
dogasszony-templom, valamint a gim-
názium fénypompájára is. Mind a 
négy városban egész éjszakán át tart a 
fénypompa, a középületeket megvilá-
gító reflektorok ugyanis a rendes háló-
zatra vannak rákötve. 

A G A Z D A G O K C S A K 1 0 - I G . Mivel t ő -
l ü n k nyugatabbra is s z á m í t m i n d e n 
fillér, ezért Spanyolországban és 
Franciaországban csak turistasze-
z o n b a n hagyják égve a díszvilágí-
tást éjfélig. H o l t s z e z o n b a n viszont 
este 1 0 - k o r lekapcsolják. A t ö b b i o r -
szágban is felvetődött már, hogy 
nemcsak k a m p á n y s z e r ű e n , e g y e t -
len órára b o r u l n á n a k sötétbe a k ö z -
épületek, h a n e m egységesen este 
1 0 - t ő l elrendelnék a villanyoltást. 

Jövő szombaton egy órára a világ szá-
mos városában szimbolikus épületek 
és terek sora borul sötétbe. A Föld órája 
elnevezésű akcióhoz eddig 80 ország, 
55 főváros, összesen 1753 település csat-
lakozott. Megyénkből eddig Szeged, 
Hódmezővásárhely és Sándorfalva je-
lezte részvételét. Sándorfalván a temp-
lom körüli díszkivilágítást fogják lekap-
csolni. Vásárhelyen március 28-án már 
fel sem kapcsolják a középületek ref-
lektorait, sőt a József Attila-szobor és az 
Emlékpont külső megvilágítását is szü-
neteltetik egész hétvégén. Szegeden va-
lamennyi kivilágított középület és köz-
téri szobor sötétségbe borul egy órára. 
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HÉT HÓNAPJA NINCS VEZETŐJE A PÉNZÜGYI BIZOTTSÁGNAK A M E G Y É N 

A világítás persze 
kell. De nem 

olyan lámpatestből, 
amely fölfelé irányítja 
a fény jelentós részét. 

ŰJSZÁSZI ILONA 

Hétköznapi karácsonyok 
A várost borító fényburát messziről látni, de Hódmezővásárhely díszesen 
kivilágított tornyait és a sárgás fényporukat a semmibe szóró utcai lámpá-
kat takarják az ártéri fák csúcsai. Algyői Tisza-parti házunk erkélyéről né-
zelődve a fényszennyezés nagyságát ugyanúgy érzékelem, mint a csillagos 
ég szédítő gyönyörűségét. Az egyik, a 16 kilométerre lévő nagyvárost bura-
ként borító mesterséges fény példa a pazarlásra. A másik, a csillagokkal te-
leszórt égboltozat példa a természetes szépség pazar látványára. A mester-
séges elnyomja a természetest: a vakító fények és a városokat borító na-

rancssárga köd miatt csillagmentes az 
égbolt - a metropobszokon belül. Hogy 

A V i l á g í t á s persze mi mindent veszítenek, tán nem is tud-
# # kell. De nem ják az ott lakók. Most, a totális válság 

mélységes kútjába tehetetlenül zuhan-
tunkban - ha szerencsénk van - rádöb-
benünk, mi az érték és mi a felesleges, 
a sallang. Eljött a haszonelvűség ideje. 

A válságban mint a legfőbb mos-
tani rosszban az egyetlen jó, hogy kénytelenek vagyunk újragondolni 
eddigi szokásainkat. Például hogy fölmérjük, mi az, ami luxus, illetve 
amivel spórolhatunk. Takarékoskodási forrás lehet a mesterséges fény-
forrás is. 

Az esti utcai világítás persze kell. De nem olyan lámpatestből, 
amely fölfelé irányítja a fény jelentős részét, mert az pocsékba ment 
energia. Ellenben a jól megtervezett és telepített világítótestekkel jelen-
tős elektromos energiamennyiséget takarí thatnánk meg, miközben lát-
ni engednénk az égitesteket is. A díszkivilágítás is szükséges - ünne-
pen, vagy a gazdasági haszon miatt. A fénybe öltöztetett épület lehet 
turistalátványosság, ezért pénzt fialó vonzerő. Ugyanakkor önmagáért 
tetsző szépség is - például a szegedi vasútállomásról, vagy a Cserepes 
sorról egyformán látszó dóm fényesen hegyesedő kettős tornya. De fö-
lösleges a díszfény - mondjuk késő éjjel és kora hajnalban, amikor már 
a turista is nyugovóra tért. Mint ahogy a karácsonyi ünnepi díszeket és 
fényeket is szükségtelennek tartjuk a szürke hétköznapokon. 

Illetlen is a luxus most, az általános elszegényedés idején. Irritál, 
mint a válságról szóló konferencia előadóját és sleppjét sokfogásos va-
csorával traktálni. Vagy luxusszálloda építését uniós és hazai közpénz-
ből támogatni akkor, amikor még az üdülési csekk is a válság áldozata 
lehet. Persze hiba lenne úgy általában minden fejlesztést leállítani a 
válságra hivatkozva. Sőt! Indokoltnak látszik pénzzel életben tartani a 
kutatás-fejlesztést. Az ide pumpált milliárdok ösztönözhetnek arra is, 
hogy a meglévő dolgokat másképp rakjuk össze és használjuk. Ez ma-
ga az innováció! Az ötlet, amiből a piacon jól eladható termék lehet -
például fényszennyezésmentes fényforrás. 

Céget vásárolt fel 
a Szegedre kacsintó Pfizer 
A Pfizer amerikai gyógyszergyártó 
cég megvette a szintén amerikai 
W y e t h - e t , a m i n e k következtében 
magyarországi „ l e á n y a i k " is e g y e -
sülnek. A Pfizerró'l írtuk tavaly, h o g y 
Szegeden tervez b e r u h á z á s t . 

MUNKATÁRSUNKTÓL 
A Pfizer, amely a magyarországi gyógy-
szerpiacon jelenleg a 7. legnagyobb sze-
replő, a Wyeth cég megvételével a 3-4. 
helyre lép előre - mondta tegnapi sajtó-
tájékoztatóján Mario Gattino, a Pfizer 
magyarországi érdekeltségének vezető-
je Budapesten. A két cég egyesülése ez 
év vége előtt, legkorábban októberben 
zárulhat le. A Pfizer termékportfóliója 
egyebek közt biotechnológiai termé-
kekkel és oltóanyagokkal bővül. 

A Pfizer Magyarországon létesíten-
dő kutatás-fejlesztési központjával 

kapcsolatban egy kérdésre válaszolva 
Mario Gattino azt mondta: a vállalat 
továbbra is mérlegeli a beruházás le-
hetőségét. Biztatónak nevezte, hogy 
egy tavaly év végén elfogadott tör-
vénymódosítás alapján a gyógyszer-
gyártók a 12 százalékos különadójuk-
ból 20 százalékot visszaigényelhetnek 
kutatás-fejlesztési beruházásra. 

Mint korábban megírtuk, a Pfizer 
Szegeden hozna létre kutatás-fejleszté-
si központot. A kormányszóvivő ta-
valy júliusban - a cég nevének említé-
se nélkül - megerősítette, hogy a kor-
mány egy amerikai gyógyszergyártó-
val folytat tárgyalásokat magyaror-
szági beruházásról. Az amerikai Pfizer 
a világ legnagyobb gyógyszergyártó-
ja, tavalyi árbevétele meghaladta a 48 
milliárd dollárt, az idén pedig 44-46 
milliárd dollár közötti árbevételt vár. 

Gondolatjel van a honlapon az elnök neve helyén 
Hét h ó n a p j a , Csöke Attila lemondása óta nincs elnöke a p é n z ü g y i b i z o t t s á g -
nak a megyei közgyűlésen. A polgári frakció e z t a z egyik legfontosabb t i s z t -
séget nem engedné át a baloldalnak, a g r é m i u m többi jobboldali tagja p e -
d i g k ü l ö n b ö z ő okokból n e m j ö h e t s z ó b a . A közgyűlés elnöke, Magyar A n n a 
most bejelentette: a k ö v e t k e z ő ülésre jelölni f o g v e z e t ő t a bizottság élére. 

B A K 0 I ANDRÁS 
Augusztus 18-a óta nincs elnöke a me-
gyei közgyűlés pénzügyi bizottságá-
nak. Akkor mondott le Csöke Attila, 
együtt az egészségügyi bizottság alel-
nökével, Bánfi Tamással. A közgyűlés 
vezetése őket tette felelőssé amiatt, 
hogy botrány lett a megye dolgozói-
nak foglalkozás-egészségügyi ellátá-
sára kötött szerződésekből. A legfon-
tosabb bizottság azóta hivatalosan ve-
zető nélkül működik. így készült az 
idei költségvetés is. 

A megyei önkormányzat honlapján, 
a www.csongrad-megye.hu-n, a köz-

gyűlést bemutató oszlopban gondolat-
jel áll a bizottsági elnök neve helyén. 
A döntésen tényleg jó ideje gondolko-
dik a polgári oldal, a háttérben zajlik 
az egyeztetés, de ez csak abból sejthe-
tő, hogy a közgyűlés legutóbbi, febru-
ár 12-i ülésén Magyar Anna elnök kér-
te, halasszák el a téma megvitatását. 

A bizottságnak hét tagja van: Adók 
János, Bánfi Tamás, Csöke Attila és Pet-
ró Ferenc a polgári frakcióból, Magyari 
László, Molnár József és Szaniszló Jó-
zsef pedig az MSZP-SZDSZ-képviselő-
csoportból. A legfontosabb grémium 
vezetését nyilván nem bízza a baloldal-

ra a polgári többség, így az utóbbi há-
rom képviselő nem jöhet szóba. Csöke 
és Bánfi sem, a lemondásuk után. Petró 
Ferencnek Asotthalom polgármestere-
ként, Adók Jánosnak a vásárhelyi HVSZ 
Zrt. és a Zsigmondy Béla Zrt. igazgató-
sági elnökeként van sok feladata. 

I I fii A legfontosabb 
W ? bizottság elnökének 

szinte naponta be kellene 
járnia a megyeházára, hogy 
a költségvetést érintő 
egyeztetéseken ott legyen. 
Á d ó k János 

Az egyik alelnök, a szocialista Mol-
nár József 1971 óta képviselő, és ez-
alatt sokszor dolgozott a pénzügyi és 

a tulajdonosi grémiumban. Azt mond-
ja, sok mindent látott, de elnök nélkül 
ilyen hosszú ideig dolgozó bizottságot 
még nem. 

- A 2006-ban megalakult csapat 
szerintem jó volt - mondja Molnár. -
Bár nem egy oldalon állunk, azt ki 
kell mondanom, hogy Csöke Attila fel-
készült pénzügyi szakember, irányítá-
sa alatt célszerűen és hatékonyan mű-
ködött a bizottság. Én kértem is öt, 
hogy ne mondjon le. Adók János is ért 
ehhez, sajnálom, hogy nem vállalta. 
Kíváncsi vagyok arra, mi lehet a hát-
térben. 

- Nincs ebben semmi különös, csu-
pán az a helyzet, hogy a frakció még 
nem tudott megál lapodni az utódlás-
ról, lehet, hogy bizottságon kívüli 
képviselő kerül képbe - felelte kérdé-
sünkre Ádók János, a másik alelnök. 

- Engem már 2006-ban is megkér-
deztek, de nem vállaltam a felada-
tot, mert civil m u n k á m miatt nem 
t u d n á m úgy végezni, ahogyan sze-
rintem kellene. A legfontosabb bi-
zottság elnökének szinte naponta be 
kellene járnia a megyeházára , hogy 
a költségvetést érintő egyeztetéseken 
ott legyen. Sajnálom, hogy ez most 
így alakul. 

Ezzel együtt az üléseken Ádók ter-
jeszti elő a bizottság véleményét, és 
amíg nincs utód, rá hárul az elnöki 
feladat ellátása - ami azért sem köny-
nyű, mert idén másfélmilliárdos hi-
ánnyal számol az önkormányzat költ-
ségvetése. Magyar Anna, a közgyűlés 
elnöke most közölte: továbbra is 
egyeztet a leendő bizottsági vezető 
személyéről, és a következő ülésre 
várhatóan lesz jelöltje. 

http://www.csongrad-megye.hu-n

